
مردم اسیر سوءمدیریت شدند

وضعیت آشفته بلیت فروشی قطارهای نوروزی
و عدم پاسخگویی مسئولان راه آهن

در حالی که بلیت فروشی قطارهای نوروزی راه آهن با مشکلات 
عدیده ای مواجه شــده و بســیاری از مردم موفق به تهیه بلیت 
نشده اند، مسئولان راه آهن در برابر این آشفتگی و سوءمدیریت 

پاسخگو نیستند.
به گزارش خبرنگار ما؛ فروش بلیت قطارهای نوروزی برای کل مسیرها 
غیر از مسیر مشهد مقدس از روز گذشته آغاز شد. طبق اعلام راه آهن قرار 
بود عرضه بلیت ها به صورت حضوری و مراجعه به آژانس های مسافرتی از 
ســاعت ۸ صبح و عرضه اینترنتی هم از ساعت ۱۴ روز های مذکور انجام 
شود؛ اما مشاهدات خبرنگار ما به همراه گزارش های مردمی نشان می دهد 
که فروش بلیت ها با مشکلات متعددی همراه بوده است و بسیاری از مردم 

نتوانسته اند هیچ بلیتی دریافت کنند.
 این در حالی است که سید میعاد صالحی، مدیرعامل راه آهن پیش از 
این مدعی شده بود که »برنامه ریزی کرده ایم برای نوروز ۱۴02 میزان ۱0 
درصد افزایش قطارها نسبت به نوروز ۱39۸ )پیش از کرونا( داشته باشیم.«
بر اســاس این گزارش، برخی از مردم کــه از 7 و 30 دقیقه صبح و 
حتی قبل از آن در مقابل دفاتر آژانس مسافرتی حضور داشته اند، نتوانستند 
بلیت خریداری کنند. یکی از این افراد به خبرنگار ما گفت: روز یکشــنبه 
ساعت 7 و 20 دقیقه در مقابل یک آژانس مسافرتی در خیابان مجاهدین 
اسلام حضور یافتم و چند نفر هم قبل از من آمده بودند. دو سه نفر اول 
توانستند بلیت خود را دریافت کنند، اما نفرات بعدی ناراضی از دفتر بیرون 
آمدند و نوبت من هم که رسید، متصدی اعلام کرد برای قطار اهواز- تهران 

ظرفیت تکمیل شده است.
فرد دیگری هم تجربه خود را از خرید اینترنتی چنین بیان می کند: 
وقتی صبح نتوانســتیم از دفاتر بلیت تهیه کنیم، منتظر فروش اینترنتی 
ماندیم. از ســاعت ۱3 چند بار به ســایت شرکت رجا مراجعه کردیم، اما 
امکان ورود به حســاب کاربری را پیدا نکردیم. دقایقی قبل از ساعت ۱۴ 
بالاخره موفق به ورود به حساب کاربری شدیم، ولی تقریباً ظرفیت همه 
مسیرها تکمیل شده بود و نتوانستیم بلیت خریداری کنیم. این مخاطب 
می پرسد مگر مدیرعامل راه آهن نگفته بود ظرفیت ها افزایش یافته، پس 

چرا این قدر زود ظرفیت ها تکمیل شد؟
هموطن دیگری درباره تکمیل زودهنگام ظرفیت قطارها به خبرنگار 
ما گفت: از ســال های گذشته این طور بوده که دلالان در همان ثانیه های 
ابتدایی اقدام به خرید انبوه بلیت ها می کنند تا در آســتانه شــب عید، با 
قیمت گزاف به مردم بفروشــند. در این بین باید محدودیتی برای خرید 
هر فرد تعیین شــود؛ ولی با شرایط موجود معلوم نیست چنین تدبیری 

صورت گرفته باشد.
راه آهن پاسخگو نیست!

این موضــوع را از روابط عمومی راه آهن پیگیری کردیم، اما تلاش ها 
برای برقراری تماس با مسئولان روابط عمومی تا لحظه تنظیم این گزارش 

با هیچ پاسخی مواجه نشد.
در نهایت از مســئولان ستادی وزارت راه و شهر سازی این مشکل را 
پیگیری کردیم که در کمال تعجب اظهار کردند مدیران راه آهن به ما هم 
پاسخگو نیستند و پیش از این برخی گلایه هایی که در نتیجه سوءمدیریت 

آنها به ما منتقل شده بود را بی پاسخ گذاشته اند!
به گفته این منبع، شخص وزیر راه و شهر سازی نیز از عملکرد راه آهن 

راضی نیست.
گفتنی است مشکل مدیریت راه آهن و اختلاف با مسئولان وزارتخانه، 
منحصر به دوره فعلی نیست و در زمان حضور مرحوم رستم قاسمی- وزیر 
خوشنام دولت سیزدهم- نیز این حواشی وجود داشت. تیرماه امسال پس 
از آنکه شرکت راه آهن از حذف واگن هایی با عمر بالای ۴۸ سال از شبکه 
ســیر خبر داده بود، صفحه توئیتر منتسب به وزیر راه خطاب به صالحی، 
مدیرعامل راه آهن نوشت: »با حذف چند رام قطارِ بالای 30 سال، گزارشی 
مبنی بر تعدیل پرسنل شرکت های ریلی به بنده رسید! همان طور که نگران 
جان مردم عزیز هستیم، باید نگران معیشت کارکنان زحمتکش این قطارها 
نیز بود. با همکاری مدیران شــرکت ها به جای پاک کردن صورت  مسئله، 

سریعاً راهی برای حل موضوع پیدا کنید.«
مدیران راه آهن خود را

از رئیس جمهور هم بالاتر می بینند؟
عدم پاســخگویی مدیران راه آهن به افکار عمومی و نمایندگان آنها 
یعنی رسانه ها در حالی است که شخص رئیس جمهور نیز خود را موظف 
به پاســخگویی در برابر مردم می داند. رئیس جمهور تاکنون بارها در برابر 
دوربین تلویزیون و سؤالات خبرنگاران حاضر شده و همین دو هفته قبل 
در محل مرکز ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری حاضر شد و پای درد 
دل ها و دغدغه های برخی شــهروندان نشست، اما مدیران راه آهن چنین 

شأنی برای خود قائل نیستند.
به نظر می رســد باید مدیرانی که با ســوء کارکرد و عدم پاسخگویی 
با آبروی دولت مردمی بازی می کنند پاســخگو شوند و بهانه هایی مانند 

فشارهای بیرونی برای این موضوع قابل پذیرش نیست.

معاون وزارت کار: 

  حوادث کار در ایران 
کمتر از میانگین جهانی است

معاون وزارت کار ، میزان حوادث کار در ایران را کمتر از میانگین 
جهانی اعلام کرد.

 به گزارش خبرگزاری تسنیم، علی حسین رعیتی فرد ضمن تأکید بر 
ایمنی و بازرسی کار در صنعت حفاری با رویکرد صیانت از نیروی انسانی، 
گفت: طبق آمار جهانی سالانه سازمان جهانی کار)ILO( آمار حوادث ناشی 
از کار در ایران کمتر از میانگین جهانی اســت. تقریباً دو میلیون و 700 
هزار نفر در سراســر جهان در حوادث ناشــی از کار فوت می کنند اما در 
ایران ســالانه تقریباً از 9 تا ۱0 هزار مورد حادثه ناشی از کار، ۸00 مورد 
آن منجر به فوت می شــود. وی ادامه داد: اما همین تعداد هم زیاد است. 
3۸ درصد حوادث ناشی از کار در صنعت ساختمان و 36 درصد در صنایع 
رخ می دهد. خطرپذیری در برخی از مشاغل مثل معدن بالاتر است اما به 
لحاظ رعایت نکات ایمنی، در آنجا فقط دو درصد از حوادث ناشی از کار 
را داریم که نشان می دهد هر جایی استاندارد و ایمنی کار را رعایت کنیم 
می توانیم از نیروی کار صیانت کنیم. رعیتی فرد افزود: وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، مجری قانون کار در کشور است و حفظ سلامت و صیانت 
از منابع انسانی را برعهده دارد. یکی از مباحث مهم که در ماده ۸5 قانون 
کار بر آن تأکید شده؛ »حفظ و صیانت از نیروی کار و منابع مادی کشور« 

است که از وظایف خطیر این وزارتخانه محسوب می شود. 
او ادامه داد: رعایت نکات ایمنی قانون کار لازم   الاجراست. در فصل ۴ 
قانون کار با 22ماده ای که در آن، حقوق مختلف صیانت از نیروی کار، از 
تشکیل شورای حفاظت فنی تا تدوین آیین نامه ها و دستورالعمل ها تا تشکیل 
کمیته های حفاظتی فنی است، قرار دارد. معاون روابط کار وزارت کار اضافه 
کرد: علاوه بر قانون کار، از جنبه  دینی و اسلامی تاکیدات ویژه ای در کتاب 
آسمانی درخصوص حفظ جان یک انسان شده است. در ابعاد بین المللی هم 
به این موضوع تأکید شده و در سال گذشته ما به دو مقاوله نامه بین المللی؛ 
یعنی مقاوله نامه ۸۱ بازرسی کار سازمان جهانی و مقاوله نامه ۱55 ایمنی 
و بهداشــت محیط کار پیوستیم. رعیتی فرد افزود: باید با همکاری تمامی 
دســتگاه های دخیل در حوزه کار و تولید ذیل شورای عالی حفاظت فنی 
بتوانیم آیین نامه هایی که برای مقاوله نامه ۱55 تدوین می شوند را عملیاتی 
و اجرایی کنیم که بتوان خسارت ناشی از بیماری شغلی و حوادث شغلی که 
دغدغه عمده جامعه کارگری و کارفرمایی کشور است را به  حداقل برسانیم.
 گفتنی اســت، حوادث شغلی به آن دسته از حوادثی گفته می شود 
که فرد حین انجام کار یا مرتبط با آن در داخل یا خارج از محل فعالیت 

خود دچار آن می شود و به جراحت، بیماری، صدمه یا فوت می انجامد. 
آمارها نشــان داده که در حوزه ساختمان بیشترین صدمات و تلفات 
 نیروی انســانی ناشــی از حوادث کار رخ می دهد. ضمــن اینکه بیش از 
50 درصد حوادث ناشی از کار در کارگاه های ساختمانی اتفاق می افتد و 

در وقوع بیش از ۸0 درصد حوادث کار، عامل انسانی نقش موثری دارد.

وزیر نیرو: بدون مصرف سوخت جدید رخ داد

افزایش تا ۳۰ درصدی 
توان نیروگاه های حرارتی کشور 

وزیر نیرو با اشــاره به امکان کاهش ۱۵ هزار مگاواتی 
مصرف انرژی از طریق افزایش بهره وری افزود: در ســال 
گذشــته بدون مصرف سوخت جدید به توان نیروگاه های 

حرارتی کشور تا ۳۰ درصد افزوده شد.
»علی اکبر محرابیان« طی سخنانی گفت: رفع ناترازی در بخش 
انرژی از مهم تریــن برنامه های دولت و وزارتخانه های نفت و نیرو 

است که در بخش های مختلف با جدیت در حال پیگیری است.
محرابیان تأکید کرد: در بخش نیروگاه های حرارتی به ازای هر 
کیلووات ســاعت ظرفیت  سازی با استفاده از تکنولوژی های بومی 
تقریباً به 500 یورو نیاز است، اما در سال گذشته با افزایش راندمان 
نیروگاه های موجود به میزان بیش از هزار مگاوات که به روش های 
نرم افزاری و سخت افزاری محقق شد، به ازای هر کیلووات ساعت 
تنها 25 یورو هزینه کردیم که یک بیســتم هزینه سرمایه گذاری 

برای ایجاد ظرفیت جدید است.
وزیر نیرو ادامه داد: در ســمت تولیــد اقدامات متفاوتی برای 
افزایــش راندمــان و بهره وری انرژی انجام می شــود که از جمله 
شــاخص ترین آنها ایجاد واحد های بخار در نیروگاه های حرارتی 
اســت که بدون استفاده از سوخت جدید حداقل تا 30 درصد به 

توان نیروگاه ها اضافه می کنیم.
وی بیان کرد: در سمت تقاضا نیز طبق برنامه ای که به مجلس 
ارائه شــد قرار اســت ۱0 هزار مگاوات از طریق افزایش بهره وری 
به ظرفیت انرژی کشــور اضافه شــود که ایــن اتفاق بدون اینکه 
 شاهد کاهش رفاه شهروندان باشیم و کمترین هزینه رقم خواهد 

خورد.
محرابیان اضافه کرد: در فصل گرم سال گذشته 70 هزار مگاوات 
تقاضای برق در کشــور وجود داشت که بر اساس محاسبات انجام 
شــده 30 هزار مگاوات آن در بخش های سرمایشی و بخش های 

مختلف اعم از خانگی، اداری و تجاری ایجاد شد.
وی گفت: برای تأمین این 30 هزار مگاوات انرژی اگر بنا به ایجاد 
و ســاخت نیروگاه های جدید باشد، باید ۴0 هزار مگاوات ظرفیت 
جدید ایجاد می کردیم که به 20 میلیارد دلار سرمایه نیاز داشت، 
این در حالی است که جدا از سرمایه بسیار سنگین مورد نیاز برای 
رفع ناترازی، اساســاً ساخت این میزان نیروگاه به خاطر اینکه این 
نیاز به صورت دائم در طول سال و در مناطق مختلف کشور وجود 

ندارد، اقتصادی نیست.
وزیر نیرو تصریح کرد: امروز بخش عمده ای از نیاز مصرف انرژی 
در بخش سرمایشی مربوط به کولر های آبی، کولر های گازی و داکت 
اسپیلت هاست. هر کولر آبی در هر سال 700 کیلووات ساعت مصرف 
دارد که فاصله آن با استاندارد تدوین شده بیش از دو برابر است. در 
بخش کولر های گازی شرایط نسبت به کولر های آبی وحشتناک تر 
است و در بخش داکت اسپیلت و چیلر ها نیز شرایط به مراتب بدتر 
 است و دلیل اصلی این مشکل نیز نبود نظارت و استاندارد بر ساز و کار 

تولید و مصرف این سیستم های سرمایشی است.
محرابیان در بخش دیگری از سخنان خود گفت: اگر اقدامات و 
برنامه های وزارت نیرو در بخش تقاضا از طریق افزایش بهره وری به 
خوبی پیش برود، پیش بینی می کنیم که حداقل ۱5 هزار مگاوات 

در بخش سرمایشی شاهد کاهش مصرف انرژی باشیم.

سازمان دامپزشکی کشور:

تمام گوشت های برزیلی موجود در بازار 
سالم است

ســازمان دامپزشکی کشور ضمن اعلام توقف موقت 
واردات هرگونه فرآورده پروتئینی دامی از برزیل، تاکید 
کرد: تمام گوشــت های وارداتی تا امروز عاری از هرگونه 

بیماری و آلودگی بوده است.
به گزارش روابط عمومی ســازمان دامپزشــکی کشور، این 
سازمان با صدور اطلاعیه ای درخصوص گوشت های قرمز وارداتی 
به کشــور اعلام کرد: »خوشبختانه تمام گوشت های وارداتی به 
کشورمان که در حال حاضر توزیع شده یا وارد بازار شده است؛ 
از قبل تحت کنترل حداکثری ناظران و کارشناسان دامپزشکی 
قرار داشــته و کاملا بهداشتی تشخیص داده شده و جای هیچ 
نگرانــی در خرید و مصرف محل عرضه مجــاز و تحت نظارت 

دامپزشکی نیست.
سازمان دامپزشکی کشور در عین حال با استناد به گزارش 
رسمی وزارت کشاورزی برزیل که اعلام کرده به دلیل شناسایی 
یک مورد ابتلا به جنون گاوی در ایالت پارا این کشور، ایران واردات 
گوشت از سراسر برزیل را متوقف کرده یادآور شده است: »البته 
علاوه بر کشــور ایران که وزارت کشــاورزی برزیل هم نام کشور 
ایران را برده است، کشورهای اردن و تایلند به طور موقت واردات 
گوشت گاو از سراسر این کشور را متوقف کرده اند، زیرا مقامات 
برزیل در حال بررسی یک مورد ابتلا به بیماری جنون گاوی از 

ایالت پارا در این کشور هستند«.
البته وزارت کشاورزی برزیل در بیانیه ای تایید کرد که روسیه 
نیز واردات گوشت از ایالت »پارا« را پس از کشف یک مورد بیماری 

جنون گاوی در این ایالت متوقف کرده است.
سازمان دامپزشکی کشور با صدور این اطلاعیه  ضمن اعلام 
توقف موقت واردات گوشــت قرمز و هرگونه فرآورده پروتئینی 
دامی از کشــور برزیل به جهت سلامت و بهداشت جامعه، اعلام 
می دارد تمام گوشت های وارداتی صورت گرفته تا امروز به کشور 

عاری از هرگونه بیماری و آلودگی بوده است.

اقتصادی

نایب  رئیس  شورا تشریح کرد

دستورالعمل شورای رقابت برای تعیین قیمت خودروهای داخلی

صفحه ۴
یک شنبه ۱۴ اسفند ۱۴۰۱
۱۲ شعبان ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۲۵۸

ادامه از صفحه ۶

شناسنامه مالکیت )برگ سبز( خودرو 
ســواری پــژو 405 مــدل 1373 به 
رنگ طوســی روشن روغنی به شماره 
انتظامــی 158 ل 51 ایــران 28 بــه 
و   2417300810 موتــور  شــماره 
شــماره شاســی 73012590 به نام 
عباس میرزایی پیهانی به شماره ملی 
3920155793 مفقــود شــده و از 

درجه اعتبار ساقط است.

برگ ســبز و ســند کمپانی خودرو 
 20۶TU5 ســواری هاچ بــک پــژو
 58 و   215 پــاک  شــماره  بــه 
ایران 14 به رنگ ســفید روغنی 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1397 
172B003۶541 و شماره شاسی 
مفقــود   NAAP13FE0JJ۶77019
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

و  کمپانــی  ســند  و  ســبز  بــرگ 
کارت مشــخصات موتورســیکلت 
پیشــرو CDI125CC بــه شــماره 
پــاک 9232۶ - 5۶۶ بــه رنــگ 
نقــره ای مــدل 1387 و شــماره 
شــماره  و   570039۶۶ موتــور 
 NCR***125S8707۶9۶ شاسی 
مفقــود شــده و از درجــه اعتبار 

ساقط می باشد.

کارت مشخصات خودرو مینی بوس 
 بنز 309 به شماره پاک 41۶ ع 9۶
ســفید  رنــگ  بــه   14 ایــران 
معمولــی  ســرمه ای  یخچالــی- 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1372 
و شــماره شاســی   10152391
 3793911۶010573مفقــود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

آگهی های مفقودی

برگ سبز پژو 207 پانا مدل 1401 
به شماره شاســی NJ3۶512۶ به 
شماره پاک 379 ه ۶9- ایران 57 

مفقود و فاقد اعتبار است.

شناسنامه سبز مالکیت رانا سفید 
 NT445149 1401 بــه شاســی 
و شهربانی ایران50- 9۶۶س۶4 

مفقود و فاقد اعتبار است.

گفت:  ایران  فضایی  سخنگوی ســازمان 
ماهواره ناهید۱ با ماهواره بر قائم۱۰۰ در آینده 

نزدیک به فضا پرتاب می شود.
حسین دلیریان در گفت و گو با خبرگزاری تسنیم 
به  ویژگی ماهواره های مخابراتی ناهید۱ و 2 اشــاره 
کرد و درخصوص ماهواره مخابراتی ناهید۱ و اینکه 
این ماهواره در کدام بخش از زنجیره فناوری فضایی 
ایران قرار دارد اظهار داشــت: ماهواره ناهید۱ اولین 
گام از راهبرد توســعه ماهواره های مخابراتی ایران 
است که فناوری های مهمی اعم از مکانیزم پنل های 
خورشیدی بازشونده، برقراری ارتباط در باند Ku، ... در 
آن توسعه داده شده است، البته ما در برنامه ۱0ساله 
فضایی کشور نیز توجه بسیار جدی و برنامه محوری 
به توسعه ماهواره های مخابراتی در کشور داشته ایم 
که ان شاءالله با تحقق آن، شاهد تحول در مخابرات 

فضاپایه داخلی خواهیم بود. وی افزود: در عین حال، 
طبق برنامه ریزی انجام شده درخصوص ماهواره های 
مخابراتی، هم با بخش خصوصی برای تأمین ماهواره 
مخابراتی و ملی در حال همکاری هستیم و از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان بخش خصوصی برای تکمیل 

و توسعه مخابرات فضاپایه استفاده می کنیم.
دلیریان اضافه کرد: به طور کلی، سازمان فضایی 
ایران معتقد است که در زمینه توسعه زیرساخت ها، 
طراحی و ساخت ماهواره ها و منظومه های ماهواره ای، 
ساخت زیرسیستم ها و...، با توجه به رشد خوبی که 
شــرکت های بخش خصوصی داشته اند، می توان از 
ظرفیت آنها در جهت تحقق برنامه ۱0ساله فضایی 

و توسعه بخش فضایی کشور استفاده کرد.
وی همچنین بیان داشت: ناهید2 هم در واقع گام 
دوم صنعت فضایی کشور در حوزه مخابرات فضاپایه 

اســت و این محصولات در واقــع ماحصل گام های 
برنامه ریزی شــده به منظور توسعه و بلوغ گام به گام 
فناوری فضایی است و گام های بعدی هم طبق همین 

برنامه ریزی مدوّن پیش خواهد رفت.
ســخنگوی ســازمان فضایی ایران درخصوص 
زمان پرتاب ماهواره ناهیــد۱ بیان کرد: با توجه به 
برنامه ریزی انجام شــده، نمونه پــروازی ناهید۱ با 
ماهواره بــر قائم۱00 در آینده نزدیک به فضا پرتاب 

می شود. 
با توجه به نیازهای متنوع کشور در حوزه پرتابگر 
و لزوم تکمیل فاز توسعه فناوری و آزمون فناوری های 
استفاده شــده در ماهواره برهای موجود، طبق یک 
برنامه ریزی دقیق که با محوریت نیروهای مسلح در 
حال انجام اســت، تسریع در پرتاب های مختلف در 

دستورکار قرار دارد.

وی دلیل این تأخیر 6ساله را بازنشستگی پرتابگر 
سفیرB۱ عنوان کرد و گفت: آماده شدن نسل بعدی 
پرتابگرهای فوق سبک کشور، باعث شد که پرتاب این 

ماهواره دچار تعویق شود.
اکنــون ماهواره بر قائم۱00 که توســط نیروی 
هوافضای ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی ساخته 
شــده، به عنوان یک پرتابگر فوق سبک آماده اولین 
آزمون پرتاب مداری خود شده  است، از این  رو فرصت 
مغتنمی است تا در اولین پرتاب این ماهواره بر، ماهواره 

ناهید به مدار تزریق شود.
مشاور رئیس سازمان فضایی ایران تصریح کرد: 
نمونه کیفــی ماهواره ناهید2 آماده شــد و در روز 
فناوری ســال جاری رونمایی شد، نمونه پروازی آن 
هم ان شــاءالله سال آینده به اتمام می رسد و پس از 

آن در برنامه پرتاب قرار خواهد گرفت.

سخنگوی سازمان فضایی خبر داد

پرتاب ماهواره ناهید 1 با ماهواره بر قائم 1۰۰ 
در آینده نزدیک

کارشناس اقتصادی:

مشکل بازار ارز سفته بازی است نه کمبود عرضه 
یک کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه در 
شــرایط فعلی کمبود ارز وجــود ندارد، گفت: 
درآمدهای ارزی روند صعودی داشته؛ اما متأسفانه 
در اقتصاد ما سفته بازی و فعالیت های سوداگرانه 

به شدت محبوب است.
میثم مهرپور در گفت وگو با خبرگزاری مهر گفت: 
در رابطه  با نرخ ارز در بازار به چند موضوع باید اشــاره 
کرد؛ در حال حاضر بحثی که مطرح می شود این است 
که آیا ســامانه مرکز مبادله طلا و ارز می توانند مفید 

باشند یا نه؟
وی افــزود: عده ای این گونه اظهارنظر می کنند که 
طرح های ارائه شده توســط بانک مرکزی، اگر بتواند 
تقاضای بازار را تأمین کند، موفق است. این ادعا غیرقابل 
 قبول است؛ چرا که امروز مشکل بازار ارز و نوسانات نرخ 
ارز مبتنی بر کمبود عرضه و عدم تناسب عرضه و تقاضا 
نیست. اتفاقاً در شرایط فعلی به هیچ وجه مسئله ای تحت 
عنوان کمبود ارز وجود ندارد. درآمدهای ارزی کشــور 
روند صعودی داشــته و از گذشته تاکنون درآمدهای 

ارزی فراتر از نیازهای ارزی ما بوده است.
تورم انتظاری

این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: در حال حاضر 

کالاهای اساســی و خدماتی با نرخ ارز مشخصی وارد 
کشور می شوند. اما متأسفانه آن چیزی که قیمت ها را 
در بازار تعیین می کند و در اقتصاد ما تأثیر بیشــتری 
می گذارد، همان بازار غیررسمی یا نرخ بازار آزاد است.

مهرپور اظهار داشــت: باید به این نکته توجه کرد 
کــه موضوع عرضه و تقاضا در بازار ارز صادق نیســت 
و آن چیــزی که موجب تلاطم در بازار شــده، تورم 
انتظاری، نااطمینانی و فضای نامناسب اقتصادی است 
که در کشــور وجود دارد؛ همین فضا باعث می شــود 
که فعالیت های مولد در اقتصاد کشــور اساساً محبوب 

نباشند.
وی تصریــح کرد: در واقــع آن چیزی که موجب 
افزایش نرخ ارز می شــود تقاضای واقعی نیست؛ بلکه 
عمده تقاضاهایی که موجب افزایش قیمت می شــود، 
تقاضای سفته بازانه است. متأسفانه، در فضای اقتصادی 
می بینیم که بخش قابل توجهی از تسهیلات دریافتی 
از ســوی افراد حقیقی و حقوقی که به صورت خرد یا 
کلان دریافت می کنند، به سمت فعالیت های سفته بازانه 

می رود.
این کارشــناس اقتصادی ادامــه داد: برای مثال 
ممکن اســت فردی به نام مثلًا عقــد مرابحه از بانک 

تسهیلات خرد برای خرید کالای ایرانی، لوازم خانگی، 
خرید اقســاطی و امثال اینها دریافت کند؛ اما همین 
پول را در بازار طلا و ارز وارد می کند که همین مسئله 
 باعث دامن زدن به نوســانات بازار طــلا و ارز خواهد 

شد.
انحراف منابع مالی

به سمت خرید ارز و طلا
وی افزود: مگر چه تعداد دانشجو در خارج از ایران 
تحصیل می کنند، چه تعداد مســافر خارج از کشــور 
داریــم که تقاضای آنان بخواهد بــازار را به هم بزند؟! 
مســئله ای، که باعث غیرعادی شــدن فضای بازار ارز 
شــده است فضای حاکم بر اقتصاد کلان کشور و غلبه 
فضای ســفته بازان و دلالان بر فعالیت های مولد است 
که بخش قابل توجهی از منابع به سمت خرید ارز، طلا 

و غیره می رود.
مهرپور اظهار داشت: کشور مشکل کمبود ارز ندارد 
و در واقع شرایط کلی اقتصاد ما باعث این اتفاقات در 
بازار ارز شــده است. نوســانات نرخ ارز علت مشکلات 
نیست؛ بلکه یک معلول است. علت اصلی ایجاد نوسانات 
در بازار ارز بحث فضای کلی حاکم بر اقتصاد کشــور، 
فضای تقاضای سفته بازانه، عدم هدایت منابع به سمت 

فعالیت های مولد، تورم ســاختاری در اقتصاد و امثال 
اینها است.

نظارت ها در بازار ارز و سکه افزایش یابد
وی افزود: در شرایط فعلی تنها راه آرام کردن بازار 
افزایش نظارت ها و ایجاد ممنوعیت های بسیار سنگین 
برای خرید و فروش و داد و ســتد ارز و سکه و امثال 
این ها اســت. تعریف از سکه و ارز به عنوان یک کالا با 
تعریفی که از کالاهای اساسی مثل میوه، گوشت، برنج 
و غیره می شود، قطعاً تعریف متفاوتی است. در واقع هر 
شهروندی ممکن است به تعدادی از کالاها نیاز اساسی 
داشته باشد؛ اما درخصوص سکه و ارز این گونه نیست. 
اینها کالاهایی نیســتند که متقاضی آن عموم مردم 
باشــند؛ در واقع مردم عادی لزوماً متقاضی یا خریدار 

ارز و سکه نیستند.
وی در پایان با اشاره به  ضرورت برخورد با سفته بازان 
گفت: باید نظارت ها و محدودیت ها برای خرید و فروش 
این کالاها افزایش پیدا کرده و تشدید شود؛ زیرا اصلًا 
لزومی به وجود بازاری در راستای داد و ستد ارز یا سکه 
طلا وجود ندارد. اگر این بازار رها شــود طبیعتاً فضای 
رسانه های معاند، فضای غیرواقعی اقتصاد و فضای روانی 

به روند مخرب در بازار سکه و ارز ادامه خواهند داد.

با دستور رئیس جمهور و برای حمایت از مردم 
و تولیدکنندگان نرخ ارز محاســباتی کالاهای 

وارداتی 28 هزار و ۵۰۰ تومان ماند.
رئیس  کل گمرک در این باره به خبرگزاری فارس، 
گفت: دولت برای جلوگیری از افزایش هزینه کالاهای 
وارداتی به ویژه کالاهای اساســی و واسطه ای تصمیم 
گرفت نرخ محاسباتی ارز کالاهای وارداتی در گمرک 

همان رقم 2۸ هزار و 500 تومان باشد.
محمــد رضوانی فر تأکید کــرد: این تصمیم برای 
جلوگیری از افزایش هزینه واردات کالاهای اساســی 

و واســطه ای اتخاذ شده و نسبت به قبل هیچ تغییری 
نکرده است. در واقع، قرار شده بود تا با توجه به افزایش 
نرخ ارز در مرکز مبادلات ارزی، نرخ محاسباتی عوارض 
گمرکی برای کالاهای وارداتی تغییر کند که با دستور 
رئیس جمهــور برای حمایت از مردم و تولیدکنندگان 
 نرخ محاســباتی کالاهای وارداتی بــدون تغییر رقم 

2۸ هزار و 500 تومان ماند.
وی در مــورد نرخ محاســباتی عوارض گمرک در 
سال آینده نیز گفت: باید منتظر بمانیم لایحه بودجه 
۱۴02 تعیین تکلیف و تصویب شود که در آنجا مشخص 

می شود نرخ محاسباتی حقوق گمرکی چقدر خواهد بود.
وزیــر اقتصاد هم روز جمعه اعلام کرد: برحســب 
دســتور رئیس جمهور برای کاهش قیمت تمام شده 
کالاهای وارداتی، مبنای محاسبه حقوق ورودی گمرکی 
تغییــر نکرده و همان نرخ ارز نیمایی 2۸ هزار و 500 
تومانی محاسبه می شود و این دستورالعمل به گمرک 

و بانک مرکزی ابلاغ شده است.
سید احســان خاندوزی افزود: رشد وزنی کالاهای 
ترانزیت در ســال جاری نسبت به سال قبل به ۱۴۱ 
درصد رسیده است. همچنین در زمینه حقوق ورودی 

کالاها در سال جاری نسبت به سال قبل 22۱ درصد 
رشد داشتیم.

همچنین بنابر اعلام بانک مرکزی، نرخ ارز مبنای 
حقوق و عــوارض گمرگی نرخ ETS و معادل 2۸500 

تومان است.
به گزارش روابط عمومی بانــک مرکزی، نرخ ارز 
مبنای حقوق و عوارض گمرگی براساس قانون بودجه 
ســال ۱۴0۱ نرخ سامانه نیما ETS و معادل 2۸ هزار و 
500 تومان است و کماکان به قوت خود باقی است و 

هیچ تغییری نخواهد داشت.

گمرک: با دستور رئیس جمهور و برای حمایت از مردم و تولیدکنندگان 

نرخ ارز محاسباتی کالاهای وارداتی 28 هزار و ۵۰۰ تومان ماند

نایب  رئیس  شورای رقابت نحوه تعیین قیمت 
پایه خودروهای داخلی را اعلام کرد که فرآیند 

پیچیده ای است.
»محمود دودانگه« در گفت وگو با ایسنا، در مورد 
اعلام قیمت نهایی خودروهای داخلی توضیح داد: طبق 
دستورالعملی که در شورای رقابت مصوب شده است 
برای اعلام نهایی قیمت ها باید قیمت های محاسباتی 
سازمان حمایت اخذ شود که اخذ شده است، همچنین 

باید قیمت های پایه رقابتی را اخذ کنیم.

وی ادامه داد: همچنین طبق مصوبه بنا بر این بود 
که سه خودروی مشابه خارجی شناسایی شوند و یک 
نهاد بی طرف داخلی یا خارجی بعد از انجام بررسی های 
لازم، به شورای رقابت قیمت پایه رقابتی را اعلام کند تا 
شورا متناسب با آن بتواند قیمت نهایی را محاسبه کند.
نایب  رئیس  شورای رقابت از برگزاری جلساتی با 
دانشکده مهندســی خودروی دانشگاه علم و صنعت 
خبر داد و افزود: طبق جلســاتی که با این دانشکده 
داشتیم این دانشکده جمع بندی اولیه را برای تعیین 

قیمت پایه رقابتی ارائه کرد و به محض اینکه قیمت 
نهایی مشخص شود، شورا می تواند قیمت را نهایی و 

اعلام کند.
دودانگه ادامه داد: بنابراین برای تعیین قیمت پایه، 
برای هر خودرویی که در داخل کشور تولید می شود 
باید سه خودروی مشابه خارجی شناسایی و میانگین 
قیمت ســه خودروی خارجی به دلار مشخص شود. 
سپس قیمت با نرخ ارز مرکز مبادله به ریال تبدیل و 
با قیمت سازمان حمایت مقایسه شود. این خودروها 

درجه بندی شــده و از A تا F طبقه بندی می شــوند. 
متناســب با این رتبه بندی یا قیمت سازمان حمایت 
انتخاب می شود یا متناسب با شرایطی که قیمت پایه 
رقابتی مشخص می شود شورای رقابت تصمیم می گیرد 
قیمت دیگری را مبنا قرار دهد. این فرآیند شامل همه 

خودروهای داخلی می شود.
گفتنی است، ۱6 بهمن ماه گذشته شورای رقابت، 
دســتورالعمل تنظیم بازار خــودرو را ابلاغ و فرمول 

قیمت گذاری خودروهای سواری را مشخص نمود. 

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری از رشد 
۳۳۵ درصدی صدور پروانه ساخت و ساز در 

تهران خبر داد.
محمد آئینی در گفت وگو با برنامه پایش گفت: 
صدور پروانه ســاخت در شهر تهران از مهرماه سال 
جاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، با اجرای 
بسته تشویقی شهرسازانه در بافت های فرسوده، شاهد 
335 درصد رشد داشته تا از تبعات حوادثی مثل زلزله 

بم جلوگیری شود.
او افزود: از مهرماه تاکنون با اجرای بسته تشویقی 
شهرسازانه در شهر تهران به صورت نقطه ای، حدود 
200 درصد رشد تعداد ساخت واحدهای مسکونی 
را شاهد هستیم. در سال گذشته به صورت نقطه ای 

در شهر تهران حدود 2900 واحد پروانه داشتیم که 
امسال به ۸650 واحد رسیده است.

مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری با اشاره به 
اینکه بیش از ۱66 هزار هکتار از مســاحت شهرها 
معادل یک چهارم ســطوح شهری، بناهای ناپایدار و 
لرزان هســتند، افزود: در حدود یک میلیون و ۴00 
هــزار واحد در بافت میانی )بافت فرســوده(، حدود 
32۸ هزار واحد در بافت فرسوده تاریخی و در حدود 
یک میلیون واحد بنای ناپایدار در ســکونت گاه های 

غیررسمی و حاشیه نشینی شناسایی شده است.
 آئینــی ادامه داد: خراســان رضــوی با حدود 
27۸ هزار و استان تهران با 2۴۸ هزار؛ بالاترین تعداد 
بناهای ناپایدار را دارند. استان اصفهان هم به لحاظ 

دارا بودن بیشترین بنای ناپایدار در رتبه سوم است.
او با اشاره به اینکه دو میلیون و 700 هزار بنای 
ناپایدار در کشــور ایمن نیســتند و با کوچک ترین 
زلزله، آوار خواهند شــد، تصریح کرد: نفوذناپذیری 

این محدوده، از مشکلات اساسی است. 
وی درباره عملکرد شهرداری ها هم گفت: اکنون 
شــهرداری ها برای صدور پروانه ساختمانی مکلف 
هستند تا 50 درصد تخفیف بدهند. البته تا ۱00 درصد 
را هم می توانند تخفیف بدهند که معادل آن را دولت 
پرداخت خواهد کرد. زمان صدور پروانه ساختمانی 
به طور متوســط بیش از شــش ماه طول می کشد 
که طبق مصوبه شــورای عالی اداری، شــهرداری ها 
باید ظــرف دو هفته برای متقاضیــان در محدوده 

بافت های ناکارآمد شهری پروانه ساخت صادر کنند.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری خاطرنشان 
کــرد: از ســال ۸۸ الی 92 که بخشــی از منابع و 
حمایت های مسکن مهر به سمت نو سازی بافت های 
فرســوده هدایت شد، موفقیت های خوبی در زمینه 
بازآفرینی شــهری دســت پیدا کردیم و هر زمان 
بسته های تشویقی و مشوق را برداشتیم امر بازآفرینی 

شهری 90 درصد کاهش پیدا کرده است.
آئینی با اشاره به اینکه تاکنون در حدود 220 هزار 
بنای فرسوده تخریب شده و 7۱0 هزار واحد جدید 
ساخته شده است، افزود: نصف این عملکرد مربوط به 
چهارساله ۸۸ الی 92 است و از 92 تاکنون تنها در 
حدود ۸0 هزار مسکن مورد حمایت قرار گرفته است.

رشد ۳۳۵ درصدی صدور پروانه ساخت و ساز در تهران 

تولید الکتروموتورهای پرمصرف کولرهای 
آبی متوقف شده است.

بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، این خبر در 
مراسم رونمایی از »استاندارد جدید برچسب انرژی 
کولرهای آبی« اعلام شد. در این مراسم گفته شد 
که تولید کولرهای آبــی الزاماً با موتور BLDC از 

ابتدای سال ۱۴03 انجام می شود.
در راستای اهداف کلان وزارت نیرو در تحقیق 
امر بهینه ســازی و ارتقای بهره وری انرژی برق، 
برنامه »بازنگری و ارتقای اســتانداردهای مصرف 
انرژی در تجهیزات برقی و فرآیندهای انرژی بر« در 
دستورکار وزارت نیرو قرار گرفت و انتظار می رود با 

اجرای کامل این برنامه، امکان دستیابی به هدف 
»کاهش سه هزار مگاوات توان برق مصرفی کشور« 

طی چهارسال آتی میسر شود.
در برچسب جدید استاندارد کولرهای آبی که 
  » G ،F ،E« بعد از ۱3 سال بازنگری شده، رتبه های
  A، ++A  ،+++A از برچسب انرژی حذف و سه رتبه
به بالای رده های برچسب انرژی اضافه شده است. 
با توجه به اینکه طبق گزارش های ســازمان ملی 
اســتاندارد، حدود 70 درصــد نمونه های آزمون 
کولر آبی موجود در رده های F ،E ،G برچســب 
انــرژی جای می گرفتند بــا اصلاحیه جدید این 
اســتاندارد، این کولرهای پرمصرف امکان تولید 

نداشته و باید با بهینه سازی مصرف برق و استفاده 
از الکتروموتورهای با راندمان بالاتر، حداقل حائز 
رتبه D  برچسب انرژی شوند تا اجازه تولید پیدا 

کنند.
در حاشیه این مراسم، ضمن برپایی نمایشگاه 
جانبی کولرهای آبی که با استاندارد جدید، حائز 
رتبه های انرژی A+  و بالاتر، تفاهم نامه سه جانبه 
میان وزارت نیرو )ساتبا(، سازمان ملی استاندارد 
و وزارت صمــت بــه منظور برنامه ریــزی برای 
زمان بندی تصویب، ابلاغ، اعلان اجباری و نظارت 
 بر اجرای اســتانداردهای رونمایی شده به امضا 

رسید.

در ادامه با حضور مسئولان حاضر ضمن تقدیر 
از دست اندرکاران تصویب و اجرای استاندارد جدید 
انرژی کولر آبی و فعالان صنعتی این عرصه، سه 
آزمایشــگاه انرژی کولرهای آبی بر اساس روش 
آزمون جدید و چهار خط تولیدی کولرهای آبی 
فوق کم مصرف با موتورهای پربازده برای اولین 
بار در کشور به صورت ویدئوکنفرانسی افتتاح شد.
همچنین با هدف ایجاد زمینه مذاکرات تجاری 
و توسعه استفاده از موتورهای پربازده در کولرهای 
آبی، شــرکت های دانش بنیان، الکتروموتورهای 
پربــازده PMSM  و BLDC  تولیــدی خود را در 

نمایشگاهی به همین منظور عرضه کردند.

تولید الکتروموتورهای پرمصرف کولرهای آبی متوقف شد


